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لایه های آشکار و پنهان سفر ترامپ  به خلیج فارس
ایــن اختلافات می توانــد در مورد مذاکــرات ایران بــا آمریکا هم 
وجود داشــته باشــد. وجه مثبت این اختلاف برای ایران این است 
کــه آمریکا بــه دام جنگ علیه ایران نمی افتــد. وجه منفی آن نیز 
این اســت که ممکن است اسرائیل پس از توافق احتمالی ایران با 
آمریکا خودســرانه بازی را بر هم زند و در ائتلاف پنهان با چند کشــور اروپایی 

به عملیات خرابکاری یا ترورها بدون بر عهده  گرفتن مسئولیت دست بزند.
۸) این ســفر وزن عربســتان را در معادلات آتی سیاســی، امنیتی و اقتصادی 
منطقه افزایش داد. اولا نشــان داد عربســتان هم وزن ترکیه در ســوریه نفوذ 
دارد؛ ثانیا نشان داد در دولت ترامپ، عربستان و اسرائیل  مهم ترین هم پیمانان 
آمریکا در منطقه هســتند و ثالثا جایگاه بالای عربستان در مذاکرات هسته ای 

ایران و آمریکا را ثابت کرد.
۹) اظهارات ترامپ درباره مقایســه ایران قدیم با ایران جدید و گذشته و حال 
کشــورهای عربی نشــان داد او در ایجاد جنگ روانی از هوش سیاه و شیطانی 
بسیاری برخوردار است. اظهارات او مسئولان جمهوری اسلامی را به واکنش 

وادار کرد و این دقیق همان چیزی بود که ترامپ می خواست.
۱۰) در نهایت، ســفر ترامپ به منطقه و مجموعه کنش ها و واکنش ها نشــان 
داد  غــرب آســیا مملو از عــدم قطعیت هاســت و «پیچیدگی، ابهــام و عدم 
قطعیت» کماکان ســه مؤلفه اصلی مسائل سیاسی و امنیت منطقه طی سال 

۲۰۲٥ خواهد بود.

کیفرخواست جدید در پرونده چای دبش
وی افزود: درخصوص اختلالاتی که با خاموشــی ها در دادگاه ها 
ایجاد می شود نیز معاونت مالی و پشتیبانی قوه قضائیه در تلاش 
اســت با تمهیداتی که برای جلوگیــری از قطعی برق در مراجع 
قضائی پیش می آید، با هدف خدمت رسانی به مردم، شرایطی را 

فراهم کند تا خدمت رسانی  با اخلال روبه رو نشود.

برخورد با فساد ابربدهکاران در پرونده های کلان اقتصادی
ســخنگوی قوه قضائیه در پاسخ به ســؤالی درباره اقدامات قوه قضائیه 
در برخورد با فســاد ابربدهکاران در پرونده هــای کلان اقتصادی و اقدامات 
بانک هــا  گفت: در بســیاری از پرونده های اقتصادی، در ابتــدا خود بانک ها 
به عنوان شــاکی ورود کرده اند، اما در ادامه مشــخص شده که برخی از این 
بانک ها نیز در بروز مفاســد نقش داشته اند؛ خواه به  دلیل ترک فعل و خواه 
به  دلیل قصــور یا بی توجهی به مقررات قانونی. این موضوع  منجر به ایجاد 
مشــکلاتی در فرایند رسیدگی به پرونده ها شده اســت. وی افزود: اخیرا نیز 
اعلام شــده اســت اعضای هیئت مدیره و مدیران ســابق یکی از بانک های 
دولتی، به عنوان متهمان یکی از پرونده های مشــهور اقتصادی (موســوم به 
پرونــده دبش) تحت تعقیب قرار گرفته اند و برای آنان کیفرخواســت صادر 
شده است. جهانگیر ادامه داد: همچنین چند نفر از مدیران بانکی دیگر نیز که 
به  دلایل مختلف از جمله ترک فعل، اهمال  یا مشــارکت در جرائم اقتصادی 
تحت تعقیب قرار گرفته اند، یا برایشــان کیفرخواســت صادر شده یا در حال 
تحمل محکومیت اند و پرونده هایشــان در دست بررسی است. جهانگیر در 
پاسخ به ســؤالی درخصوص عدم بازدارندگی زندان برای محکومان گفت: 
برای همه این طور نیســت که زندان بازدارنده نباشــد و برخی بعد از زندان، 
کارآفرین یا حافظ قرآن شــده اند. برخی نیز هســتند که بعد از زندان دوباره 
مرتکب جرم می شــوند که قانون برای آنها تشــدید مجازات را در نظر گرفته 
است. اخیرا کمیته ای درخصوص مجازات های جایگزین حبس تشکیل شده 
است. درخصوص مجازات های جایگزین حبس، دستگاه قضائی تلاش کرده 
هم اثربخشــی مجازات بیشــتر شــود و هم جمعیت داخل زندان کم شود. 
فقط مجرمان خشــن مثل اراذل و اوباش هستند که هیچ مجازات جایگزینی 
ندارنــد. در مواردی مجرم به اجبار به کار در پروژه های عمرانی، کشــاورزی 
و... محکوم می شــود. با توجه به شخصیت اشخاص و نوع جرم برای همه 
یک نوع مجازات را نمی شــود تعیین کرد. وی درباره آخرین وضعیت پرونده 
ریگان خــودرو گفت: پس از تکمیــل تحقیقات و صدور کیفرخواســت های 
جداگانه، پرونده جهت رسیدگی به شعبه ۱۵ دادگاه کیفری یک استان ارجاع 
داده شــده است. این شــعبه با تشکیل جلسات دادرســی و بررسی اوراق و 
محتویات پرونــده، دادنامه هایی را صادر کرده و متهمان اعم از لیون جونگ 
کوانگ تبعه چین و کســان دیگری از متهمان ایرانی را به اتهام کلاهبرداری 
مشــدد، هر یک به تحمل ۱۲ ســال و شــش ماه حبــس و پرداخت بیش از 
۱۲ هزار میلیارد ریال جزای نقدی و رد مال در حق مال باختگان محکوم کرده 
است. پرونده پس از طی مراحل قانونی، جهت اجرای حکم نسبت به هزارو 
۲۹۴ نفر از مال باختگان به شعبه اجرای احکام ارسال شده است. سخنگوی 
قوه قضائیه در پاســخ به سؤالی مبنی بر آخرین وضعیت پرونده های مفاسد 
اقتصادی و بازگشــت اموال نامشروع و انتشار اســامی متهمان در رسانه ها 
گفت: در رابطه با انتشــار اسامی متهمان در رســانه ها تا جایی که قانون به 
ما اجازه دهد اطلاع رســانی انجام خواهد شد، اما در رابطه با روند رسیدگی 
به این پرونده ها در مجتمع ویژه رســیدگی به جرائم اقتصادی در سال ۱۴۰۳ 
که منجر به صدور حکم و رد مال بیت المال شــده اســت، توضیحاتی ارائه 
می شــود. وی افزود: در رابطه با پرونده کلان قاچاق لوازم خانگی موسوم به 
بوش، بیش از ۴۲۳ کانتینر کالای قاچاق به نفع بیت المال مصادره شد. یکی 
دیگر از احکامی که درمورد رد مال صادر شــده، به گروه گلستان برمی گردد 
کــه در این پرونده پیرو پیگیری های انجام شــده در مرحلــه محاکمه و قبل 
از صدور رأی، با اقداماتی که توســط دادگســتری اســتان تهران و رئیس کل 
دادگستری اســتان انجام شد، تمامی مطالبات بانک های شاکی اعم از اصل، 
سود و خســارت تأخیر تأدیه بالغ بر هفت هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان وصول و 
پرونده مختومه و از تأثیر سوء پرونده قضائی در واحدهای تولیدی جلوگیری 
شد. جهانگیر ادامه داد: حکم دیگری که داشتیم در رابطه با گروه دبش بود 
که در بخش اول این پرونده با برگزاری بیش از ۲۴ جلســه دادگاه به صورت 
علنــی درخصوص بیــش از ۴۰ متهم تعیین تکلیف و حکــم قطعی صادر 
شــد. در این پرونده، متهم ردیف اول و ســایر متهمان به استرداد عین ارز به 
میزان بیش از دو میلیــارد و ۲۶۹ میلیون یورو، جزای نقدی به میزان بیش از 
۲۰۰ هزار میلیارد تومان و رد مال در حق بانک های شــاکی به میزان بیش از 
۳۰ هزار میلیارد تومان محکوم شدند که حکم صادره با قاطعیت در مرحله 
اجــرا قرار دارد. وی تأکید کرد: در پرونده دیگر که مربوط به شــرکت تعاونی 
مولی الموحدین بود، با برگزاری جلسات متعدد در دادگاه های ویژه رسیدگی 
به جرائم اقتصادی، علاوه بر صدور حکم بر محکومیت متهمان، درخصوص 
رد مــال و جبران ضرر و زیان ناشــی از جرائم ارتکابــی متهمان، حکم قابل 
توجهی صادر شــد. اولا، درخصوص عواید حاصل از جرائم ارتکابی متهمان 
که در ســال های ۹۰ تا ۹۶ بالغ بر هفت هزار میلیارد تومان بود، حکم به رد 
عواید حاصل از این جرائم صادر شــد که ارزش این عواید بیش از ۱۵۰ هزار 
میلیارد تومان اســت. ثانیا، بابت جبران ضرر و زیان ناشی از جرائم ارتکابی، 
حکم به ضبط اموال محکوم علیهم صادر شــده که ۶۴ درصد ســهام بانک 
ایران زمیــن و چند قطعه املاک بــزرگ در تهران از  جمله این اموال اســت. 
ثالثــا، با حکم صادره، تمام زیان وارده به هزاران ســهامدار بانک ایران زمین 
جبران و این بانک از ناترازی مالی خارج شد. رابعا، با حکم صادرشده تمامی 
مطالبــات بانک مرکزی از بانک ایران زمین که بیش از ۴۰ هزار میلیارد تومان 

بود، پرداخت شد. 

واکاوی روابط ایران و اروپا در آستانه نشست فصلی شورای حکام در گفت وگو با ابوالقاسم دلفی

بیم و امیدهای روابط با قاره سبز
گزارش

عبدالرحمن فتح الهی: نشســت دیپلماتیک نمایندگان ایران با مدیران سیاســی سه کشور 
اروپایی (فرانســه، انگلیس، آلمان) و اولاف اســکوگ، معاون مســئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا، روز جمعه در کنســولگری ایران در استانبول برگزار شد. کاظم غریب آبادی 
و مجید تخت روانچی، معاونان وزارت امور خارجه ایران، میزبان این نشســت بودند که بر 
آخرین وضعیت مذاکرات غیرمستقیم هسته ای و لغو تحریم ها متمرکز بود. غریب آبادی در 
شبکه اجتماعی ایکس تأکید کرد که ایران و تروئیکای اروپایی بر حفظ دیپلماسی و استفاده 
بهینــه از آن مصمم اند و در صورت نیاز، گفت وگوها ادامه خواهد یافت. کریســتین ترنر، 
مدیرکل سیاسی وزارت خارجه انگلیس  نیز با تأیید تعهد به گفت وگو، از پیشرفت مذاکرات 
ایران و آمریکا اســتقبال کرد. دیدار با اســکوگ  که پس از نشســت با تروئیکا انجام شــد، 
نشان دهنده تلاش برای تقویت کانال های دیپلماتیک با اتحادیه اروپا ست. این مذاکرات در 
حالی برگزار شد که ایران و آمریکا تاکنون چهار دور گفت وگوی غیرمستقیم با میانجیگری 
عمان را با نتایج ســازنده پیش برده اند و از همه مهم تر در آستانه نشست فصلی شورای 
حکام و بیم از فعال کردن مکانیســم ماشه قرار داریم. بنابراین به باور طیفی، این نشست  
گامی در راستای کاهش تنش ها و پیشبرد دیپلماسی برای حل مسائل هسته ای و تحریم ها 
محســوب می شود. تحلیل این موضوع را در گفت وگویی با ابوالقاسم دلفی پی گرفته ایم. 
آنچه در ادامه می خوانید، ماحصل گپ و گفت با ســفیر اسبق ایران در فرانسه، صربستان، 

بلژیک، کلمبیا و شیلی است.
 جناب دلفی،  نشست فصلی شورای حکام در خرداد ماه که طیفی از ناظران معتقدند بیم   �

و نگرانی بابت فعال کردن مکانیسم ماشه وجود دارد، باعث شد که تهران نشست هایی را با 
تروئیکای اروپایی انجام دهد که دور جدیدش در استانبول و در سطح معاون وزرای خارجه 
برگزار شد. به باورتان با این دست نشست های پراکنده و این سطح از مقامات آیا می توان 

لندن، پاریس و برلین را از اقدامات قهری علیه تهران بازداشت؟
موضوع اصلی ایران نیســت، بلکه سیاســت های ترامپ اســت. همه می دانیم که 
دولت ترامــپ از ابتدا با برجام، با روندی که مذاکرات را به ثمر رســاند، با گروه ۵+۱، 
بــا دموکرات ها چه دولت بایدن و چه اوباما، با حضور رقبا و... مخالف بود. به  همین 
 دلیــل در دور جدیــد گفت وگوهای ایران و آمریکا که چهار دوره آن برگزار شــده و در 
آســتانه دور پنجم هســتیم، ترامپ یک روند متفاوت را تعریف کرد و با ارســال نامه 
مستقیم و گفت وگوهای دوجانبه تهران-واشنگتن، نشان داد  اساسا تمایلی ندارد  هیچ 
بازیگر دیگری وارد این مذاکرات شود؛ نه روسیه و چین، نه اتحادیه اروپا و نه حتی سه 
کشــور اروپایی عضو برجام. البته موضوع مناسبات اروپا و آمریکا از زمانی که دونالد 
ترامپ دوباره به کاخ سفید برگشته است، در مسائل دیگر هم چندان مناسب نیست؛ 
از موضوع ناتو گرفته تا جنگ اوکراین، جنگ تعرفه ها و مسائل تجاری، مسائل مربوط 
به حوزه انرژی و نظایر آن. اما در بحث مشخص هسته ای ایران، ترامپ به هیچ عنوان 
تمایلی نداشت که به جز مذاکره با ایران، هیچ بازیگر دیگری را دخالت بدهد. طبیعتا 
اروپایی ها هم مانند روســیه و چین از کنار گذاشته شــدن در مذاکرات هسته ای ایران 
برخلاف مذاکــرات برجام ناراضی بودند و از زمان آغاز مذاکرات مســقط و رم، بارها 
دیدیم که مقامات آلمانی، فرانسوی، انگلیسی و حتی اتحادیه اروپا نارضایتی خود را 
اعلام کردند و هر از گاهی برای نشــان دادن توان دیپلماتیک خود به موضوع مکانیسم 

ماشه اشاره می کردند.
با این ادبیات اروپا ســعی کرد نشــان بدهد اگرچه در مذاکرات هسته ای حضور ندارد، اما 
مکانیسم ماشــه را در اختیار دارد و هنوز هم سایه برجام روی مذاکرات تهران-واشنگتن 
اثــرات خــود را دارد. به هر حال توافق هســته ای ۲۰۱۵، امکانــات و ابزارهایی در اختیار 
اروپایی هــا قرار داده اســت که هنوز می توانند از آن اســتفاده کنند و محل تأثیر باشــند. 
ضمن اینکه نباید فراموش کنیم بعد از ســفر گروسی به تهران، اروپایی ها سعی کردند از 
اظهارنظرهــای مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی علیه برنامه هســته ای ایران برای 
خود یک محل مانور دیپلماتیک ایجاد کنند و دوباره موضوع فعال کردن احتمالی مکانیسم 
ماشــه را مطرح می کردند. مجموعه این شرایط باعث می شد که اروپا در این مدت تلاش 
کند  یا خود را وارد مذاکرات کند یا به هر طریقی شده، منافع آنها نیز در این مذاکرات تأمین 
شــود. اما همان طور که گفتم، آمریکایی ها تمایلی نداشتند بازیگر دیگری وارد مذاکرات با 

ایران شود. در ضمن ما نیز در این مدت تلاش نکردیم که اروپا را وارد این معادلات کنیم.
یعنی مسیر ترسیمی ایران با اروپا از منظر شما محل سؤال و نقد است؟  �

بله، چــون مصلحت این بود که با آغــاز مذاکرات، روابط متناســب و متوازنی را با همه 
طرف هایی که در بحث هســته ای ایران محل تأثیر بودند، داشته باشیم، نه اینکه مذاکرات 
موازی را انجام دهیم، اما به هر حال باید این روابط مدیریت می شد و آنها را هم در جریان 
مذاکرات با آمریکا قرار می دادیم، کما اینکه درباره روسیه و چین این کار را انجام دادیم. به 
هر حال نشســت هایی را برگزار کردیم و مســکو و پکن را در جریان مذاکرات با آمریکا قرار 
دادیم. حتی با سفر منطقه ای، کشورهای حاشیه خلیج فارس را هم در جریان این مذاکرات 
قرار دادیم. به همین  دلیل جا داشــت که رفتار مشابهی هم با اروپایی ها انجام می دادیم. 
در حالی که اکنون آخرین تلاش ها و تماس ها با اروپایی ها انجام شد. اگر خاطرتان باشد، در 
دور چهارم مذاکرات که قرار بود در رم برگزار شــود، بنا بود ما مذاکراتی در ســطح وزرای 
امور خارجه با تروئیکای اروپایی داشته باشیم، اما به دلایلی که مطرح شد، این نشست به 
تعویق افتاد، به  همین  دلیل نشست تهران با اروپایی ها هم کنسل شد و نهایتا مذاکرات ایران 

و تروئیکا ی اروپایی در سطح معاونان وزرای خارجه در استانبول برگزار شد.
به باور شما می توانستیم نشست های جداگانه ای را انجام بدهیم؟  �

بلــه، اگر به هر دلیلی مذاکــرات ایران و آمریکا در دور چهارم در رم به تأخیر افتاد، ما نباید 
مذاکرات با اروپا را هم کنسل می کردیم و باید این نشست را انجام می دادیم.

به چه دلیل چنین باوری دارید؟  �
آن دیدار ما با اروپا ربطی به مذاکرات ایران با آمریکا نداشت. ما می توانستیم از ظرفیت آن 
نشست برای بهبود نسبی روابط با این سه کشور نهایت استفاده را ببریم  و رابطه سرد کنونی 
را تا قدری تلطیف و تعدیل کنیم. نکته دیگری هم که باید بگویم، این است که اصولی تر، 
منطقی تر و حقوقی تر این بود که به جای سه کشور اروپایی، ما با مسئول سیاست خارجی 
اتحادیه اروپا وارد گفت وگو می شــدیم و خانم گالاس را در جریان مذاکرات هسته ای قرار 
می دادیم. به هر حال از نظر حقوقی و طبق برجام، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
به عنوان هماهنگ کننده ۱+۵ در مقام اعضای برجام عمل می کند. همچنین اتحادیه اروپا، 

مسئول هماهنگی دیپلماتیک اعضای این اتحادیه نیز به شمار می رود.
یعنی قدرت دیپلماتیک پاریس، برلین و لندن پایین تر از بروکسل است؟  �

نه، قاعدتا این ســه کشور از نظر وزن دیپلماتیک توان بیشتری دارند. به هر حال انگلستان 
و فرانسه دو عضو دائم شورای امنیت و دارای حق وتو هستند، بنابراین قدرت فشار و تأثیر 

آنها بیشتر از اتحادیه اروپاست.
پس این ادعای شما، اصل حرف تان را نقض می کند؟  �

نه، موضوع من چیز دیگری است؛ اینکه ما باید یک هماهنگی و توازن را رعایت می کردیم. 
یعنی همان گونه که چین،  روسیه و کشورهای عربی را در جریان مذاکرات قرار دادیم، باید 
اروپایی ها را هم در جریان قرار می دادیم و هم زمان که سه کشور اروپایی عضو برجام را در 
جریان مذاکرات قرار داده ایم، باید مســئول سیاست خارجی را هم در جریان مذاکرات قرار 

می دادیم. بنابراین اصل حرف من این است که باید این اصل توازن حفظ شود.
با این اوصاف باید پرسید که نشست اســتانبول پیش از نشست فصلی شورای حکام   �

کارگشاست؟
من اینجا هم انتقاداتی دارم.

 به نشست استانبول؟  �
بله.
چه انتقاداتی؟  �

به هر حال نشست استانبول در ســطح معاونان وزرای امور خارجه از سمت ایران برگزار 
شــد و از همه مهم تر توازن و تناســب بین سطح مشــارکت کننده های ایران و سه کشور 
اروپایی حفظ نشــد. یعنی معاون سیاسی وزیر امور خارجی ایران در استانبول حاضر شد، 
اما در طرف اروپایی، مدیر کل های وزارت امور خارجه در این نشســت حاضر شــدند و این 

نقیصه از دوره برجام تا کنون ادامه یافته اســت. ما از همان دوران برجام این سطح نابرابر 
از هیئت مذاکره کنندگان ایران و اروپا را پذیرفته ایم و همچنان ادامه دارد که نشانه خوبی 
نیست. چون اروپایی ها ثابت کرده اند اگر بخواهند در موضوعی کارشکنی کنند یا از پذیرش 
تعهدی سر باز بزنند، سعی می کنند نشست ها را با مدیرکل های سیاسی وزارت امور خارجه 
پیش ببرند تا این گونه توجیه کنند که برای تصمیم گیری باید با مقامات ارشــد رایزنی کنند 
و این گونــه زمان طلایی برای مذاکره و توافق از بین مــی رود. در حالی که طرف ایرانی در 
ســطح معاون وزیر امور خارجه وارد مذاکره شد که می تواند قدرت تصمیم گیری بالاتری 

داشته باشد.
نقد شما بیش از آنکه به رفتار تهران باشد، متوجه اروپایی ها نیست؟  �

نه تا حدودی متوجه ما هم هســت. متأسفانه اینجا باید این نکته را هم یادآور شد که تیم 
سیاست خارجی همان تیم مذاکره کننده برجام است و با همان اندیشه و نگاه به مذاکرات 

کنونی نگاه می کند که کاملا اشتباه است.
به چه دلیل، چون معتقدید مذاکرات کنونی کاملا متفاوت از برجام است؟  �

صددرصد. شرایط کنونی در سال ۲۰۲۵ به کل متفاوت از برجام در سال ۲۰۱۵ است. اکنون 
مذاکرات هســته ای ایران با ۱+۵ نیست، بلکه مذاکرات هسته ای مستقیم ما با آمریکا، آن 
هم در دولت ترامپ است. لذا آنچه در این چهار دور گذشته، کاملا متفاوت از برجام است. 
ترامپ هم بارها گفته که به دنبال برجام نیســت، بلکه به دنبال یک توافق جدید اســت. 
پس قالب، شــکل و محتوای این مذاکرات کاملا متفاوت است و باید تیم مذاکره کننده این 
را هم لحاظ کند که با یک نگاه جدید، با یک سیاست جدید و با یک راهبرد و تاکتیک جدید 
وارد شــود و با این قالب، شــکل و محتوای تازه، اهداف خود را تنظیم کند. پس واقعا ما 
می توانستیم در این مدت فضای سرد روابط با اروپا را تعدیل کنیم که نکردیم و همین امر 

باعث شده است اکنون اروپا و آمریکا در یک جبهه قرار بگیرند.
با این حال، طیفــی از ناظران معتقدند بهبــود روابط ایران و اروپــا بیش از آنکه به   �

سیاست های ایران ارتباط داشته باشد، متوجه کم کاری قاره سبز است؟
مــا باید دقیق تر به موضوع نگاه کنیم؛ می توانســتیم هوشــمندانه تر عمــل کنیم. من در 
مصاحبه ای که ســال گذشته با شما در «شــرق» داشتم، بر این نکته تأکید کردم که وزارت 
خارجه دولت پزشکیان، بهبود روابط با اروپا را در دستور کار قرار دهد. درست است که آن 
زمان موضوع درگیری های ایران و اســرائیل مطرح بود، بعد بازگشت ترامپ به کاخ سفید 
و شــرایط دیگر باعث شد این مذاکرات انجام نشود و هرازگاهی ما دیدارهایی را در سطح 
معاونان سیاسی با طرف های اروپایی داشتیم؛ درست است که اروپا بارها چراغ سبز ایران 
برای مذاکرات را نادیده گرفت، اما این را هم بپذیریم که ما هم در یک سال گذشته آن طور 
که باید نتوانســتیم برای بهبود روابط با اروپا گام های عملی و جدی برداریم. صادقانه ما 

جدیت نداشتیم.
به سؤال اول مصاحبه بازگردیم که بی  پاسخ ماند؛ با این دست نشست ها که به آن انتقاد   �

دارید، آیا پیشاپیش هشدار می دهید که مکانیسم ماشه فعال خواهد شد؟
مذاکرات ایران و آمریکا تابع هیچ پارامتر دیگری نیســت، اما اگر می توانســتیم روابط خود 
را با دیگــر طرف ها تنظیم کنیم، ضمن آنکه به رفع نگرانی های خودمان منجر می شــد، 
می توانســتیم آن را به مثابه تقویت توان چانه زنی و افزایــش اهرم های مذاکراتی در برابر 
آمریکا به کار ببریم. ظاهرا ما حمایت روســیه، چین و همچنین کشــورهای عربی را برای 
تداوم مذاکره با آمریکا داریم که به ما قدرت چانه زنی بالاتری داد. پس ضرر نمی کردیم که 
روابــط با اروپا را هم به گونه ای تنظیم و تعریف می کردیم که آنها هم نه در جبهه آمریکا 

و در سایه فعال کردن مکانیسم ماشــه، بلکه به عنوان یک بازیگر حامی از مذاکرات عمل 
می کردند. اکنون موضوع بازی پلیس خوب و پلیس بد مطرح اســت و آمریکایی ها روی 
فعال کردن مکانیسم ماشه توسط اروپایی ها حساب باز کرده اند که می تواند یک اهرم فشار 

در برابر تهران باشد.
این جواب سؤال من نیست. آیا اروپا مکانیسم ماشه را فعال می کند؟  �

هیچ چیزی مشخص نیست. آن چیزی که مشخص است، این است که در نشست استانبول 
تیم های فنی و معاونان سیاســی حضور پیدا کردند. یعنی اروپایی ها می خواهند از میزان 

پیشرفت مذاکرات ایران و آمریکا مطلع شوند تا بر اساس آن رفتار خود را تنظیم کنند.
سؤال من بی پاسخ ماند؛ اروپا از اهرم خود استفاده خواهد کرد؟  �

نباید به دنبال جواب قاطع این ســؤال باشــیم؛ چون همان طور که گفتم واقعا مشخص 
نیســت. اما اروپایی ها هم نمی توانند با تیم فنی در ســطح مذاکرات ایران و آمریکا رفتار 
کنند؛ چون هم اروپا و هم ایران باید درک کنند که شــکل، محتوا و قالب مذاکرات متفاوت 
از برجام است. پس اگر می خواهیم کاری انجام بدهیم، باید تیم سیاسی، آن هم در سطح 
وزرا عملا مذاکرات را کلید بزنند  یا اینکه مذاکرات را با مســئول سیاست خارجی اتحادیه 

اروپا پی بگیریم.
 در فاصله کوتاه تا نشســت فصلی شورای حکام به نظرتان فرصتی برای این کار وجود   �

دارد؟
اگر اروپا بخواهد مکانیسم ماشه را فعال کند تا اواسط تیر ماه بیشتر فرصت ندارد؛ چون بعد 
از آن دیگر فرصت لازم حقوقی برای فعال کردن مکانیسم ماشه تا پایان انقضای قطع نامه 
۲۲۳۱ در مهر مــاه ۱۴۰۴ وجود ندارد. پس هرچه بخواهد اتفاق بیفتد، در همین مدت و تا 
قبل از اواســط تیر ماه خواهد بود. این را هم در نظر بگیریم که تیم فنی اروپایی ها اشــراف 
کامل روی موضوع هســته ای ایران دارند و با گروسی و آژانس هم هماهنگ هستند. این 
نشست ها می تواند بستر برای تفاهم های اولیه را فراهم کند. اما به باور من اگر این اتفاقات 
زودتر روی می داد و نشست های ما و اروپا در سطح وزرا انجام می شد، دیگر این نگرانی ها 
را در روزهای منتهی به نشست فصلی نداشتیم که آیا اروپا مکانیسم را فعال می کند یا نه.

علاوه بر زمان کوتاه، اکنون ابزار هم محل سؤال است. آیا تهران اهرمی برای تعامل با   �
اروپا و فعال نکردن مکانیسم ماشه دارد؟

به نظر من اکنون دو راه حل در اختیار ایران اســت؛ راه اول اینکه ما مذاکرات جدی و 
سیاســی در سطح وزرا و همچنین مذاکرات با نماینده سیاست خارجی اتحادیه اروپا 
را کلید بزنیم و اختلافاتمان را با آنها حل کنیم تا مانع از فعال شــدن مکانیسم ماشه 
شویم. راه حل دوم این است که مذاکرات با آمریکا را تا مرحله توافق پیش ببریم و خود 
آمریکا مانع از فعال کردن مکانیسم ماشه شود؛ چون قطعا نمی توان انتظار داشت که 
ایران مذاکرات با آمریکا را تا مرحله توافق پیش ببرد و اروپا مســتقلا مکانیسم ماشه 

را فعال کند.
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